
 مدير اداره كل بانوان ش��هردار تهران از فعاليت ۱۰۰ مجموعه كوثر 
براي اشتغال زنان سرپرست خانوار خبر داد. 

 رئيس سازمان پيشگيري و مديريت بحران شهر تهران با بيان اينكه 
وضعيت تهران درباره بيماري هاي ناشي از پش��ه آئدس سفيد است، 
گفت: لاستيك ها و خودروهاي فرسوده محل مناسبي براي رشد اين 

پشه ها هستند. 
 رئيس شوراي شهر تهران از ورود واگن هاي ملي جديد تا پايان سال 

جاري به خطوط متروي تهران خبر داد. 
 رئيس اداره سلامت كودكان و ش��ير مادر وزارت بهداشت، درمان و 
آموزش پزشكي با بيان اينكه هر چه آمار سزارين افزايش يابد، درصد 
شيردهي مادران نيز كمتر می شود، گفت: در تمام دنيا يافته هاي علمي 
مي گويند تغذيه انحصاري در چهار تا شش ماه اول زندگي بايد با شير 
مادر و تغذيه بعد از آن تا س��ن دو سالگي، حتماً با ش��ير مادر و غذاي 

كمكي باشد. 
 عمليات عمراني  س��ه  ميدان خراسان، سرباز و اس��تاد نجات اللهي 
از خط ۶ مترو تهران از سال ۹۴ آغاز شده اس��ت و ميانگين پيشرفت 
به حدود ۶۱ درصد مي رس��د و پيش بيني مي شود طي نيمه دوم سال 

جاري افتتاح شوند. 
 فرص��ت مجدد ب��راي جامان��دگان از ثبت درخواس��ت س��رويس 
دانش آموزي فراهم شد و خانواده ها بايد تا ۱۰ شهريور درخواست خود 

را در سامانه سپند ثبت كنند. 
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عطر نان ت�ازه انگار عطر زندگي اس�ت. 
ناني كه طي سال هاي اخير كارخانه هاي 
توليدكنن�ده آرد سبوس�ش را جداگانه 
مي فروشند و همين مس�ئله هم موجب 
شده تا دلشان نخواهد زير بار توليد آرد 
كامل بروند و نانواه�ا هم كه خمير كردن 
آردهاي س�بوس گيري ش�ده برايشان 
آسانتر اس�ت، ترجيح مي دهند به جاي 
پختن ن�ان كامل،  نان هاي س�فيد بپزند. 
اين در حالي اس�ت كه نان كامل از ارزش 
تغذيه اي بالايي برخوردار است و با توجه 
به اينكه بين 60 تا 80 درصد انرژي مردم 
كشورمان از نان تأمين مي شود،  توليد نان 
كامل يا اجراي طرح هاي غني سازي نان با 
ويتامين دي يا آهن و اسيد فوليك موجب 
مي شود  در سطح وسيعي اصلاح تغذيه اي 
صورت بگيرد و طيف گسترده اي از مردم 
از تغذيه س�الم تري برخوردار ش�وند. بر 
همين اساس هم دولت س�يزدهم توليد 
نان كامل را در دستور كار خود قرار داد و 
با تشكيل كميته نان كامل در اين زمينه 
حركت هايي ش�كل گرفت. به طور نمونه 
در حال حاضر مجوز تولي�د آرد كامل به 
بيش از ۱00 كارخانه اعطا شده است. تعداد 
زيادي از نانوايي ها هم در حال حاضر دارند 
كار توليد ن�ان كامل را انج�ام مي دهند. 
با تمام اينها ب�ا پايان دولت س�يزدهم و 
آغاز فعاليت دول�ت چهاردهم آيا پروژه 
نان كامل همچنان ادامه خواهد داشت؟ 
اين ماجرا قرار است به كجا برسد؟ اينها 
سؤالاتي است كه س�يد حيدر محمدي، 
رئيس سازمان غذا و دارو پاسخ داده است. 

آقاي دكتر محمدي !  پروژه نان 
كامل يكي از حركت هاي مثبت 
در حوزه امنيت غذايي بود كه در 

دولت سيزدهم مورد توجه جدي 
قرار گرفت و پيشرفت هايي هم 
داش�ت. با توجه ب�ه اينكه نان 
قوت غالب مردم كشور ماست 
و ب�ا توجه به اهمي�ت تغذيه اي 
نان كامل، از نگاه شما اين پروژه 
در دولت بعدي هم ادامه خواهد 

يافت يا ممكن است رها شود؟
بحث نان كامل موضوعي است كه به لطف 
خدا در دولت سيزدهم به خوبي پيگيري شد 
و توس��عه خوبي هم پيدا كرد. مصوبه اي در 
دبيرخانه سران قوا ابلاغ شد كه ۱۲۰ميليارد 

تومان اعتبارات دارويار و نان در بودجه 
عمومي رفت بودج��ه عمومي براي 
پرداخت در دس��ترس تر است اين 

اتفاق خيلي خوبي بود. 

اما مهم ترين نقطه در موض��وع نان كامل، 
مردم هس��تند. مردم بايد مطالبه كنند و از 
نانواها و از صنوف استاني خود بخواهند اين 
نان را در اختيارشان قرار دهند. قطعاً همه 
اعض��اي زنجيره خمير ن��ان موافق اين كار 
هستند، اما مي گويند ته اين زنجيره مردم 

هستند و مردم بايد از ما بخواهند. 
  يعني از نگاه ش�ما ادامه پروژه 
نان كامل به درخواس�ت مردم 

بستگي دارد؟
در برخ��ي از اس��تان ها م��ردم 
متقاض��ي خريد ن��ان كامل 
نيس��تند. دليلش همين 
است كه نمي دانند نان 
كامل چق��در مغذي 
است. خواهش من 

از رس��انه ها اين بوده كه براي مردم درباره 
فوايد ن��ان كامل توضيح دهن��د. پروژه نان 
كامل حتماً ت��داوم خواهد داش��ت و همه 
به فوايد اين نان اعتق��اد دارند و اصلًا بحث 
دولت ها نيس��ت. قطعاً در دولت جديد هم 
ان شاءالله اين سياست تداوم پيدا مي كند و 
نياز به حمايت مردم دارد و رسانه هايي كه 
درباره اين توضيح مي دهند و مردم را درباره 
فوايد نان كامل آگاه مي كنند و لازم اس��ت 

اين نان با نان فعلي جايگزين شود. 
بحث غني سازي نان چطور؟ در 

اين زمينه به كجا رسيده ايم؟
علاوه بر اين، ما در حال انجام بررسي پروژه 
غني سازي نان با ويتامين دي هستيم. اگر 
مطالعات اين را تأييد كند، نان غني سازي 
ش��ده با ويتامين دي را هم مي خواهيم در 
اختيار م��ردم قرار دهي��م. همچنان كه در 
حال حاضر غني سازي شده با آهن و اسيد 
فوليك به خص��وص براي خانم ها بس��يار 
مفيد است. اگر اين كار را هم انجام دهيم و 
بحث غني سازي با ويتامين دي را هم پيش 
ببريم از آنجايي كه جامعه مصرف كننده نان 
جامعه گسترده اي هستند، خيلي سريع تر 
و راحت تر مي توانيم س��وء تغذيه را جبران 

كنيم. 
ب�ا  كارشناس�ان  از  برخ�ي 
غني سازي نان مخالفند! به طور 
نمونه اينكه مي گويند دريافت 
زي�اد ويتامي�ن دي مي توان�د 
موج�ب مس�موميت ش�ود يا 
غني سازي نان با آهن مي تواند 
براي اف�رادي ك�ه بيماري هاي 
خ�اص دارن�د، مض�ر باش�د. 
همچني�ن بعضاً گفته مي ش�ود 
اگر نان كامل توليد شود، ديگر 
نيازي به غني سازي نان نيست. 

آيا شما اين را تأييد مي كنيد؟
 نان كامل، ناني اس��ت ك��ه در واقع املاح و 
تمام آنچه  در گندم وجود دارد به آن منتقل 
مي ش��ود. از آنجايي كه در ح��ال حاضر ما 
آرد را س��بوس گيري مي كنيم، اين املاح 
و ويتامين هايي ك��ه دارد، از بين مي رود و 
خيلي كم مي شود. كامل ترين نان ما سنگك 
است اما نان كامل از سنگك هم بايد غني تر 
باشد، چراكه س��بوس گيري آن خيلي كم 
انجام مي شود و يك مقدار تيره است. بحث 
غني س��ازي نان با ويتامين دي جداست. از 
آنجايي كه يك نقص سراسري در ويتامين 
دي مانند آهن وجود دارد،  اين وظيفه وزارت 
بهداشت است تا سوء تغذيه حاصل از كمبود 
ويتامين دي و آهن را ب��راي جامعه جبران 

كند. 
ام�ا برخ�ي از كارشناس�ان 
مي گويند غني سازي با ويتامين 
دي روي نان ج�واب نمي دهد و 
روي لبنيات جواب مي دهد. شما 

چه پاسخي به اين نكته داريد؟
غني سازي با ويتامين دي براي شير جواب 
داده است. درباره نان هم در مرحله تحقيقاتي 
است. يك سال است ما اين مطالعه را شروع 
كرده ايم و رسماً سازمان غذا و دارو با كمك 
انس��تيتو تغذيه، ط��رح غني س��ازي نان با 
ويتامين دي را شروع كرده است. بايد مرتب 
اين نان ها مورد مصرف قرار گرفته و تست 
ش��ود و در نان هاي مختلف س��طح خوني 
ويتامي��ن دي را اندازه بگيرن��د. از آنجايي 
كه نان پخته مي ش��ود، باي��د ببينيم چند 
درصد از اين ويتامين دي بعد از پخته شدن 
باقي مي ماند و از ميزان باقيمانده چقدرش 
جذب مي ش��ود و بعد از بررسي مفيد بودن 
غني سازي نان با ويتامين دي، به روش مجاز 

براي انجام تبديل مي شود. 

بررسي وضعيت كودكستان ها در گفت وگوي »جوان« با رئيس سازمان ملي تعليم و تربيت كودك

تربیت 7میلیون کودک با منابع مالی محدود!
ريش�ه همه چيز در كودكي است، اگر آنها به خوبي 
آموزش ببينند و توانايي حل مسائل داشته باشند، 
آن وقت مي توانن�د در آينده زندگ�ي بهتري براي 
خودشان بسازند. در چنين ش�رايطي جامعه اي به 
مراتب سالم تر خواهيم داشت كه مشكلات كمتري 
در آن وجود دارد. ش�ايد به همين دليل اس�ت در 
بسياري از كشورهاي پيش�رفته به دوران كودكي 
)يعني سنين صفر تا شش سال تمام( توجه زيادي 
مي ش�ود، اين كش�ورها همه تلاشش�ان را به كار 
مي گيرند تا ك�ودكان را به خوبي پ�رورش دهند و 
آنها را از لحاظ جسمي و روحي توانمند كنند. آنها 
نتيجه اين كار خود را س�ال ها بعد مي بينند، يعني 
وقتي كه كودكان بزرگ و وارد دانش�گاه و بازاركار 
و به طور كل�ي جامعه مي ش�وند. كاري كه هر چند 
زمانبر اس�ت، اما نتيج�ه خارق الع�اده اي به دنبال 
دارد و همي�ن، انگيزه  ش�ان براي ادامه اين مس�ير  
شده است. حدود سه سالي مي شود كه در كشور ما 
به پرورش كودكان اهميت بيشتري داده مي شود، 
چراكه س�ازمان ملي تعليم و تربيت تأسيس و قرار 
ش�د با س�اماندهي مراكز تربيتي كودك، ماجراي 
تازه اي براي كودكان زير شش سال رقم بخورد، اما 
متأسفانه در اين مدت كه زمان كمي هم نيست، هنوز 
نتايج مطلوبي ديده نمي شود. البته نمي توان منكر 
تلاش ها و همه اقداماتي ش�د كه در اين سه سال از 
سوي اين سازمان صورت گرفته است، اما برآيند اين 
اقدامات، مطلوب نيست. با وجود ساماندهي تعداد 
زيادي از كودكس�تان ها، هنوز برخ�ي مراكز بدون 
مجوز فعالي�ت مي كنند و بدتر اينكه ش�هريه هاي 
گران قيمت�ي از خانواده ه�ا مي گيرند و مش�كلات 
ديگري كه بايد به همه آنها رسيدگي شود. »جوان« 
ب�ه منظ�ور بررس�ي وضعي�ت فعلي كودكس�تان 
و موانع�ي كه در اين مدت بر س�ر راه اين س�ازمان 
قرار داش�ته با مجتب�ي همتي فر، رئيس س�ازمان 
ملي تعليم و تربيت ك�ودك گفت وگو كرده اس�ت. 

 عملكرد سازمان ملي تعليم و تربيت به 
گونه اي است كه فاصله زيادي تا كيفيت 

مطلوب و مدنظرش دارد. چرا؟
سازمان ملي تعليم و تربيت كودك جزو سازمان هاي 
نوپاي كش��ور اس��ت و حدود سه س��ال از تأسيسش 
مي گذرد، اما مأموريت بزرگي روي دوش��ش گذاشته 
شده اس��ت؛ از يك سو مس��ئوليت 7 ميليون كودك و 
حدود 3۰ هزار كودكس��تان بر گردن گرفت كه اينها 
بايد س��اماندهي مي ش��دند و از س��وي ديگر به دليل 
اهميت اين گروه سني و انتظاراتي است كه خانواده ها از 

كودكستان ها داشته و دارند. 
تقريباً همه اف��راد جامعه كه كودكان زير هفت س��ال 
دارند، با اين سازمان تلاقي پيدا مي كنند؛ چه با مراكز، 
چه با كودكس��تان ها و چه فعاليت هايي كه قرار است 
براي والدين در نظر گرفته شود. اين طبيعي است كه 
اين سازمان نوپا تا رسيدن به بلوغ و كيفيت مدنظرش 

فاصله داشته باشد. 
بايد اين واقعيت در نظر گرفته ش��ود كه سازمان ملي 

تعليم و تربيت كودك فعاليت هايش را از كجا ش��روع 
كرد، چق��در زمان برايش گذاش��ت و چق��در حمايت 
شده اس��ت. علاوه بر آن نكته مهمي در شكل گيري و 
استقرار س��ازمان وجود دارد كه اگر به اين واقعه توجه 
نكنيم در ارزيابي دس��تاوردها، نتاي��ج و وضع كنوني 
سازمان، ره به خطا خواهيم برد. ما درباره يك سازمان 
نوپا صحبت مي كنيم و لذا قاعدتاً نبايد وضع موجودش 
با سازمان هاي باسابقه در آموزش و پرورش و مشابه آنها 
مقايسه شود. هنوز ساختارهاي س��ازمان در استان ها 
و مناطق مختلف اس��تقرار پيدا نكرده است، در حوزه 
تأمين منابع مالي دشواري هاي جدي دارد، در چنين 
شرايطي، سازمان در حال تدوين آيين نامه و ضوابط بوده 
و همزمان نيز اجرايشان كرده است.  براي روشن تر شدن 
موضوع، مثالي مي زنم؛ چند ماهي از تشكيل سازمان 
ملي سنجش مي گذرد، اين س��ازمان شكل گرفت اما 
اختلالي در كنكور به وجود نيامد و آزمون هاي نهايي به 
جاي خودشان توسط نهادهاي تخصصي اجرا مي شد، 
اما چرا در روند اجراي كارها  خللي ايجاد نشد؟ چون نهاد 
به تدريج و عجله و شتابزدگي تشكيل و مأموريت هاي 
محوله به آن واسپار شد. يعني گام اول، استقرار سازمان 
ملي سنجش بود و سپس به تدريج مسئوليت كنكور و 
راهبري آن را برعهده گرفت، اما در سازمان ملي تعليم و 
تربيت كودك اينطور نبود؛ اين سازمان در بحبوحه كرونا 
و در شرايط سختي كه مراكز مختلف زيرمجموعه اش 
داشتند، شكل گرفت. حتي مجموع اعتباراتي كه براي 
مهدكودك ها و مراكز پيش دبس��تاني هزينه مي ش��د 
و قانوني در اختيار نهادهاي متول��ي بود نيز در اختيار 
س��ازمان قرار نگرفت و هنوز هم قرار نگرفته اس��ت! به 
همين دليل قدرت مانور و عملياتي سازمان محدود و 
محدودتر شد. همه اين موارد را بايد دقت داشته باشيم 
وگرنه در قضاوت، دچار بي انصافي يا قضاوت و ارزيابي 
غيردقيق از وضع موجود دستاوردها و عملكرد سازمان 

ملي تعليم و تربيت كودك خواهيم شد. 
مردادماه را سپري مي كنيم و افراد زيادي 
قصد ثبت نام كودكشان در كودكستان ها 
را دارن�د، آنها نقط�ه به نقطه ب�ه دنبال 
كودكستان مناسب فرزند خود هستند 
و گ�وش ب�ه گ�وش از اطرافي�ان درباره 
كودكس�تان خوب س�ؤال مي پرسند، تا 
بلكه بهترين را انتخ�اب كنند، در چنين 
شرايطي سامانه كودكس�تان ياب فعال 
شده، سامانه اي كه يك مدت طولاني قطع 
بود و حالا كه وصل شده با همان سبك و 
س�ياق قبلي كه ايرادات فني داشت در 
ديد عموم افراد قرار گرفته است. به نظر 
مي رسد سامانه فعلي نتوانسته كارا و مؤثر 

باشد. در اين رابطه چه پاسخي داريد؟
ابتدا كه سازمان را تشكيل داديم، هيچ نهادي در كشور 
به شكل سيس��تماتيك، الكترونيكي و س��امانه اي به 
مراكز تربيتي خدمت رساني انجام نمي داد، اما سازمان 
به سرعت با رويكرد تنظيم گرايانه خودش، سامانه اي 
را پياده س��ازي و تنظيم كرد كه در حال بلوغ و تكامل 
خودش اس��ت. اينكه از طريق آن، درخواست، بررسي 

و صدور مجوزهاي كودكستان ها ادامه پيدا كند. تأكيد 
ما بر اين بود كه بايد مجموع خدماتي كه قرار است به 
مخاطبان بدهيم؛ اعم از متقاضيان، مؤسسان و والدين، 
به نحوي با اين س��امانه ارتباط پيدا كنند، لذا علاوه بر 
ايجاد خدمت ه��اي مرتبط با متقاضيان و مؤسس��ان، 
بخش هايي هم براي والدين به عنوان ذي نفعان نهايي در 
نظر گرفته شد؛ يعني همان سامانه »كودكستان ياب« 
كه نسخه اوليه اين س��امانه طراحي ش��ده و در حال 

ارائه است. 
كودكستان ياب، نسخه آموزشي است كه در نوع خودش 
جديد است كه به شكل برخط و جامع، كودكستان هاي 
مجاز را ب��ه هم��راه آدرس و شهريه هايش��ان معرفي 
مي كند، خدمتي كه قابل توسعه است و حتماً مي توان 
پيشنهادهايي را براي توس��عه آن مطرح كرد، اما اينها 
نيازمند زمان است تا بتوانيم گام به گام، برنامه فناوري 
س��ازمان و س��امانه ها را پياده كني��م و اميدواريم به 

خدمت هايي كاربردي به والدين برسيم. 
همچنين نسخه آزمايشي »سامانه شكوا« براي دريافت، 
رسيدگي و پيگيري شكايات ذي نفعان؛ والدين، مربيان 
و همكاران راه اندازي شده و در حال فعاليت است. يك 
سامانه  پاسخگويي كارشناس��ي كه با راه اندازي مركز 
تماس س��ازمان، زمينه ارتباطي براي تس��هيل گري 
و كمك به م��ردم را پيش آورده اس��ت. در اين زمينه، 

پيش��نهاداتي در مورد حالت ايده آل و مطلوب سامانه 
مطرح است و در دس��تور كار قرار دارد، اما طبيعتاً اين 
سامانه مثل هر سامانه ديگري به تدريج بايد ارتقا پيدا 

كند تا خدمت رساني مطلوب انجام شود. 
مربي�ان كودكس�تان ها نقش بس�زايي 
در آين�ده كودكان دارند، متأس�فانه اگر 
آنها رفتار نس�نجيده اي داشته باش�ند، 
پيامد هاي منفي براي ك�ودك، خانواده 
و جامع�ه ايجاد خواهند ك�رد، در چنين 
ش�رايطي مربيان كودكس�تان از درآمد 
كمي كه برايش�ان تعيين شده نيز گلايه 
دارند كه اين موض�وع بر كيفيت كار آنها 
اثرگذار است. نحوه تعيين درآمد نيروي 
انساني كودكستان ها و همچنين نظارت و 

ارزيابي بر آنها چگونه انجام مي شود؟
براي مربيان كودكستان ها، حقوق مربوط به قانون كار 
و طبق ضوابط موجود كشور تعيين شده است كه در 
شهريه سال گذشته اين حقوق اعمال شد. امسال نيز 
با مصوبه جديد، سازمان تأمين اجتماعي مكلف شده 
اتصالات سامانه اي را با س��ازمان ملي تعليم و تربيت 
كودك برق��رار كند ت��ا بتوانيم از منظر معيش��تي و 
اقتصادي بخشي از ساماندهي مربيان كودكستان ها را 
انجام دهيم.  اما در خصوص ارزيابي و نظارت بر مربيان 
كودكستان ها بايد گفت كه سازمان باورش اين است 
بايد افراد ذي صلاح در اين ح��وزه فعاليت كنند، لذا 
آيين نامه وظايف و شايستگي هاي مؤسسان و كاركنان 
آنها تدوين شد، به تصويب هيئت امنا رسيد، ابلاغ شد 
و ملاك عمل آنها قرار گرفته است. اين آيين نامه سه 
رسته اصلي براي كاركنان كودكستان در نظر گرفته؛ 
رسته مديريتي، رسته پشتيباني )كه شامل خدماتي 
و اداري است( و رس��ته تربيتي، آموزشي و مراقبتي 
است؛ كه مربيان اصلي ترين ركن اين دسته به حساب 
مي آيند. در اين آيين نامه وظايف مربيان تعيين 
شد و شايستگي هايي كه براي ايفاي آن نقش 
بايد داشته باش��ند نيز مش��خص گرديد. 
وجوهي كه هم به صورت عمومي و هم 
به ص��ورت صلاحيت هاي تخصصي 
ديده شده است. در رابطه با ارتقاي 

صلاحيت هاي تخصصي اين بزرگواران، هم دوره هاي 
مجازي و هم دوره هاي حضوري برگزار مي ش��ود كه 
برخي از آنها به ش��كل استاني اس��ت. در عين حال 
بخشي به بعد نظارتي مربيان موجود برمي گردد كه 
»س��امانه ش��كوا« در همين رابطه راه اندازي شده تا 
مواردي را كه از سمت والدين گزارش مي شود مورد 
پيگيري قرار دهند. اميدواريم اين فعاليت ها به ارائه 
بهتر خدمات كيفي از سوي مربيان در كودكستان ها 

منجر شود. 
شهريه همه كودكستان هاي داراي مجوز 
تعيين شده اس�ت، فارغ از اينكه از نظر 
برخي از والدين ش�هريه هاي مصوب در 
برخ�ي از مراكز گران اس�ت،  متأس�فانه 
شاهد دريافت ش�هريه هاي گران قيمت 
و نامتع�ارف در برخي از كودكس�تان ها 
هستيم. نظر شما در اين رابطه چيست و 
نحوه مواجهه سازمان ملي تعليم و تربيت 
كودك با ش�هريه هاي خارج از مصوبات 

چگونه است؟
شهريه كودكستان ها بر اساس مصوبات سازمان ملي 
تعليم و تربيت كودك كه در »آيين نامه تعيين شهريه 
خدمات تربيتي، آموزش��ي و مراقبتي كودكستان ها« 
آمده، به  صورت س��الانه تعيين مي ش��ود. اين شهريه 
براس��اس مؤلفه هايي اس��ت كه در نگهداري و تربيت 
كودكان رعايت مي كنن��د. مثل امكانات آموزش��ي و 
رفاهياتي. همچنين تعداد مربي��ان و نيروهايي كه به 
خدمت گرفته شده نيز در تعيين آن اثرگذار است. البته 
برخي از مراكز، تخلفاتي را در اعلام مستندات داشتند 
كه آنها را شناس��ايي كرديم و اقدام مناسب به تناسب 

انجام داديم. 
ممكن اس��ت تعيين ش��هريه هاي مصوب در برخي از 
كودكستان ها، از نظر والدين گران باشد. بايد به اين نكته 
توجه كرد مؤلفه هايي كه در الگوي شهريه سازمان ملي 
تعليم و تربيت كودك تعيين شده ناظر به هزينه هايي 
است كه يك كودكس��تان براي ارائه خدمات تربيتي 
آموزشي خودش متحمل مي ش��ود، مثل هزينه هاي 
نيروي انس��اني، تأمين م��كان و تجهيزات  بخش��ي از 
هزينه ها مث��ل نيروي انس��اني با اس��تانداردهايي كه 
سازمان ابلاغ كرده سنجيده مي شوند، اما هزينه مكان در 
شهرهاي مختلف، متفاوت است. مثلًا كودكستان هايي 
كه در كلانشهرها و با اجاره بهاي بالاتر  فعاليت دارند، 

شهريه شان متفاوت و بيشتر است. 
يكي از نكات مهم اين اس��ت، ش��هريه اي كه سازمان 
براساس آيين نامه محاسبه مي كند، هزينه اصلي است 
و برخي از مبال��غ، مثل هزينه مربوط ب��ه ميان وعده، 
نوشت افزار، اقلام بهداش��تي و شخصي كودك، بيمه، 
سرويس اياب و ذهاب  را ش��امل نمي شود. در صورتي 
كه اين موارد از سوي كودكستان تأمين شود )به ويژه 
سرويس اياب و ذهاب كه هزينه قابل توجهي هم شامل 
مي شود( مشمول هزينه جداگانه است. گاهي مجموع 
هزينه هاي صرف شده براي كودك در كودكستان را در 
قالب ش��هريه اعلام مي كنند كه اشتباه است و تصوير 

نادرستي از كودكستان ها به وجود مي آورد. 

»نانكامل«پروژهايملياستوباتغييردولتهاحذفنمیشود
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سخنگوي دستگاه قضا:
شروينابرازندامتكند

پروندهرادوبارهرسيدگيميكنيم
س�خنگوي دس�تگاه قضا توضيحات�ي درب�اره بازداش�تي هاي 
ترور اس�ماعيل هني�ه و پرون�ده ش�روين حاجي پور ارائ�ه كرد. 
اصغر جهانگير، س��خنگوي دس��تگاه قضا گفت: پس از ترور ش��هيد 
اسماعيل هنيه دستگاه قضايي بلافاصله با دستور رئيس سازمان قضايي 
نيروهاي مسلح اقدام به تشكيل پرونده و شروع تحقيقات كرد. بازپرس 
پرونده و دادستان نظامي در محل حادثه حضور پيدا كردند و تحقيقات 

شروع شده و به محض تكميل اطلاع رساني خواهد شد. 
وي افزود: گمانه زني هايي كه امروز در جرايد و فضاي مجازي و شايعاتي 
را كه در خصوص دستگيري ها در خصوص اين پرونده اعلام مي شود، 

تكذيب مي كنيم و تا امروز دستگيري صورت نگرفته است. 
جهانگير تأكيد كرد: پرونده با دستور ويژه رئيس قوه قضائيه در مرحله 
تحقيقات است و همه ابعادش به قوت رسيدگي و اطلاع رساني خواهد 
شد.  سخنگوي قوه قضائيه س��پس توضيحاتي درباره پرونده شروين 
حاجي پور خوانن��ده كه حكم زندان او اخيراً قطعي شده اس��ت، گفت: 
هر حكمي ب��راي قطعي و اجرا ش��دن، مراحلي را از تش��كيل پرونده، 
رسيدگي اوليه، تكميل تحقيقات و صدور رأي مي گذراند. براي شخص 
مورد نظر هم اينطور است. وي افزود: قانونگذار براي بازنگري در احكام 
قطعي دو روش پيش بيني كرده كه يكي اعاده دادرسي است و ديگري 
اختيار رئيس قوه قضائيه كه در صورت خلاف بين ش��رع و بين قانون 
بودن رأي امكان پيگيري دارد. ويدئوهايي منتشر شده و فرد مورد نظر 
درخواست اعاده دادرس��ي كرده اما طبق گزارش ديوان عالي كشور تا 
كنون هيچ گونه درخواست اعاده دادرس��ي از سوي او و وكلاي وي در 
ديوان ثبت نشده است.  سخنگوي قوه قضائيه گفت: اگر ايشان نادم باشد 
و بخواهد كه پرونده مجدداً توسط اعاده دادرسي در ديوان مورد بررسي 

قرار بگيرد فضا باز است در غير اين صورت حكم اجرا خواهد شد. 
جهانگير در ادامه گفت: قوه قضائي��ه در برخورد با عوامل مخل امنيت 
رواني دو رويكرد دارد؛ نخس��ت اينكه اگر تخريب اشخاص باشد طبق 
قانون منوط به شكايت شاكي خصوصي است و اگر شكايت كند مورد 
رس��يدگي قرار مي گيرد. نكته دوم انتشار اخبار و ش��ايعات در فضاي 
مجازي است كه امنيت رواني جامعه را به خطر مي اندازد. دادستان ها 
موظف به رصد دائمي فضاي مجازي هس��تند و كساني كه به تذكرات 
قانوني توجه نداشته باش��ند، پيگيري قضايي مي شوند. گزارش ها در 

اين باره مرتب به دادستان كل كشور ارسال مي شود. 
وي افزود: قبل و بعد از انتخابات شاهد اين بوديم كه از حجم فعاليت هاي 
مخرب در فضاي مجازي كاسته شد و پيشگيري هاي لازم صورت گرفت. 
پس از شهادت دكتر اس��ماعيل هنيه هم شاهد برخي بداخلاقي ها در 
فضاي مجازي بوديم كه تذكرات لازم داده شد، ولي در سه مورد كه به 

تذكرات توجه نكردند، پرونده قضايي تشكيل شد. 

تجهيزمدارسبينراهي۵استانمرزي
برایاسكانزائراناربعين

مع�اون برنامه ري�زي و توس�عه مش�اركت هاي مردمي س�ازمان 
نوس�ازي، توس�عه و تجهي�ز م�دارس كش�ور ب�ا بي�ان اينك�ه 
اس�تان هاي اي�لام، كرمانش�اه، خوزس�تان و آذربايج�ان غربي 
ب�راي خ�روج زائ�ران و اس�تان سيس�تان و بلوچس�تان ب�راي 
ورود زائران پاكس�تاني خدم�ات ارائه مي دهند، گف�ت: مدارس 
بين راهي اين اس�تان ها جهت اس�كان ش�بانه تجهيز مي شوند. 
عليرضا راش��كي، معاون برنامه ريزي و توس��عه مشاركت هاي مردمي 
سازمان نوس��ازي، توسعه و تجهيز مدارس كش��ور، با بيان اينكه سال 
گذشته از محل اعتبارات اس��تاني و اعتبارات س��ازماني براي تجهيز 
مدارسي كه در مسير پياده روي اربعين هستند، كمك شده است، گفت: 
ساخت مجتمع هاي فرهنگي براي زائران در جلسه ستاد اربعين با حضور 
پنج استان كشور مطرح شد كه نيازمند تصويب در ستاد اربعين استان  و 

كشور است تا وارد فاز تأمين اعتبار شود. 
وي با بيان اينكه مجتمع هاي فرهنگي در اس��تان هايي كه بيشترين 
تردد را در ايام اربعين دارند راه اندازي مي شود، افزود: ايلام، خوزستان و 
كرمانشاه سه استاني هستند كه راه اندازي مجتمع هاي آنها در صورت 
تصويب س��تاد اربعين انجام مي ش��ود.  معاون برنامه ريزي و توس��عه 
مشاركت هاي مردمي سازمان نوسازي، توسعه و تجهيز مدارس كشور 
با بيان اينكه اين مجتمع هاي فرهنگي زيرساختي هستند كه در سنوات 
آينده استفاده مي شوند، ادامه داد: امسال براي زائران تصميمات خوبي 
گرفته شده و مدارس بين راهي به عنوان محل استراحتگاه زائران در نظر 
گرفته مي شود.  راشكي با بيان اينكه در ساخت اين مجتمع ها، خيرين 
نيز دخيل هس��تند، گفت: خيرين يكي از منابعي هستند كه براساس 
س��ابقه گذش��ته، پاي كار بوده اند و در اين موضوع نيز از ظرفيت هاي 
آنان استفاده مي شود.  وي با بيان اينكه اس��تان هاي ايلام، كرمانشاه، 
خوزس��تان و آذربايجان غربي براي خروج زائران و استان سيستان و 
بلوچستان براي ورود زائران پاكس��تاني خدمات ارائه مي دهند، افزود: 

مدارس بين راهي اين استان ها جهت اسكان شبانه تجهيز مي شوند. 
معاون برنامه ريزي و توسعه مش��اركت هاي مردمي سازمان نوسازي، 
توسعه و تجهيز مدارس كشور با بيان اينكه تأمين تجهيزات اين مدارس 
نيازمند اعتبار است، عنوان كرد: تلاش مي شود از منابع اعتباري جهت 
تجهيز اين مدارس استفاده شود. تجهيز مدارس دو منظوره است، هم 
براي دانش آموزان در طول سال تحصيلي و هم براي زائران در مقطع 
خاص استفاده مي ش��ود.  راش��كي با بيان اينكه ظرف دو هفته آينده 
ليست اين مدارس آماده مي شود، اظهار كرد: با مشخص شدن مدارس، 

كار تجهيز آغاز مي شود. 

مهسا گربندي
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